
 

(EXP. 1345899E) 
 
ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 2/2023, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE 

L’AJUNTAMENT PLE CELEBRADA EL VINT-I-TRES DE FEBRER DE DOS MIL VINT-I-
TRES. 

 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, Pl. de la Vila núm. 9, el  vint-i-tres de 

febrer de dos mil vint-i-tres, essent les vint hores i un minut (20:01 hores), es reuneixen els que 
a continuació se citen: 

 
Presideix Dª Mª José Castells Villalta, assistint els regidors/es, D. Miguel Ángel 

Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, Dª Maria Carmen Brú García i Dª Isabel Arnau Chover 
(del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real 
Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); D. Francisco López Trigueros, D. Antonio 
Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan 
Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda 
Mira i D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad 
Martínez (regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit). 

 
 Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals. 

 
Així mateix assisteix l’Interventor de l’Ajuntament de Canals D. Vicente Sancho-

Miñana Sanchez. 
 

Havent-se comprovat l’assistència de la Presidenta i del Secretari, així com l’existència 
del quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que 
s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals 
(d’ara en avant ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la 
sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA 
 

PART RESOLUTIVA 

 
1. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 

SOCIETAT, CULTURA, URBANISME I MEDI AMBIENT. 
 

 1.1  PROPOSTA SOBRE LA CONVENIÈNCIA I OPORTUNITAT D'INTEGRACIÓ DE 
L'ESCOLA D'EDUCACIÓ INFANTIL DE TITULARITAT MUNICIPAL EN LA XARXA D’ESCOLES 
INFANTILS DE 1er. CICLE DE LA GENERALITAT VALENCIANA A PARTIR DEL CURS 2023-
24. (EXP. 1061811N) 
 

 
1. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE 

SOCIETAT, CULTURA, URBANISME I MEDI AMBIENT. 
 

 1.1  PROPOSTA SOBRE LA CONVENIÈNCIA I OPORTUNITAT D'INTEGRACIÓ DE 
L'ESCOLA D'EDUCACIÓ INFANTIL DE TITULARITAT MUNICIPAL EN LA XARXA 
D’ESCOLES INFANTILS DE 1er. CICLE DE LA GENERALITAT VALENCIANA A PARTIR DEL 
CURS 2023-24. (EXP. 1061811N) 
 
 Es dona compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada 
favorablement per Comissió Municipal Informativa de Societat, Cultura, Urbanisme i Medi 
Ambient, en sessió celebrada el dia 13 de febrer de 2023, sessió 2/2023,  i que se sotmet a 
votació en el present punt. 
 
  

. . . 
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Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
La Sra. Alcaldessa indica que presenta una esmena a la proposta dictaminada que ha 

de ser votada abans.  
 
La Sra. Real Fayos indica, bona nit a totes i tots. Este punt que anem a votar hui, 

només  tenim el de la inclusió de l’Escoleta La Torreta en la xarxa de Conselleria i el vam 
tractar ja en comissió. Aleshores creguem que és important per als usuaris, sempre parlem dels 
usuaris, que serà beneficiós per a tots, ja que les famílies que tindran eixe servei serà totalment 
gratuït i aleshores creguem que és una de les coses que també ens ha motivat, el poder acollir-
nos a la xarxa.  

Bé, per altra banda, sé que hi ha algunes altres qüestions que als pares i mares els 
preocupa, com és què passarà, els horaris, si serà seguida, si serà contínua com en la resta 
dels coles, si no serà contínua, com es farà... bé, l’altre dia en la comissió ho vaig explicar i 
crec que es va quedar prou clar, no hi havia cap problema ja que en els centres públics 
nosaltres estiguem fer extraescolars, vulguem fer extraescolars, volem fer matineres, podem 
adaptar-nos a tot i crec que és el més convenient es estos moments per al poble ja que serà 
una educació pública gratuïta i de qualitat.  

 
La Sra. Bononad Martínez manifesta, muy buenas noches a todos y todas,  lo que 

pensamos Xavi y yo, lo que más mal nos sabe es que las trabajadoras tengan que irse se 
tengan que ir, siempre hemos dicho que si Conselleria pudiera hacerse cargo, ya sé que será 
difícil. Pero es una escuela que van ciento diez familias creo, si me equivoco me corregís, y si 
la tienen que cerrar sí o sí porque el ayuntamiento claro, no se puede hacer cargo de ella, 
entonces creemos que Conselleria si se hace cargo lo más lógico, por las familias que llevan a 
sus hijos allí y es gratuito, y también luego estaría la beca del comedor. Nos parece lógico eso, 
porque si se tiene que cerrar y si se van a quedar fuera esos niños, entonces nosotros creemos 
que la Conselleria sería lo mejor. Pero me sabe mal por las trabajadoras, porque la gente del 
pueblo, bueno, las madres y padres están muy contentos con ellas y me gustaría que se 
hubieran hecho cargo, si ahora tienen que cerrar, pues creemos que Conselleria es lo mejor, 
porque o si no se quedarían fuera esos niños. Muchas gracias.  

 
El Sr. Orea Pedraza indica, bona nit a totes i tots, bona nit a Isabel que feia molt de 

temps que no la vèiem. Nosaltres quan vam veure la proposta la veritat és que vam pensar, 
com una coalició de dos partits, que es diuen d’esquerres que es diuen que estan en defensa 
d’allò públic, en defensa del servei públic, en defensa del municipalisme que inclús en el seu 
programa electoral els Sants, eixe que va quedar banyat pel riu, doncs volien re municipalitzar 
serveis públics, com pot ser que ens porten aquesta proposta? I clar la resposta va vindre 
ràpida i és que és la mateixa coalició de govern  que ens ha portat el problema que ara tenim.  

A un problema d’un rescat que no se li ha donat solució, a un problema d’una interinitat 
de les treballadores i una suspensió de la seua vida normal, a una situació on les famílies han 
estat un any i pico sense saber molt bé si anaven a tindre escoleta pública, si anaven a tindre 
matinera, si anaven a tindre... I clar, la solució fàcil, endossem el problema, li endossem el 
problema al mort, li endossem a Conselleria i així doncs, fora un problema. Perquè nosaltres 
anem a votar que no lògicament a esta proposta i anem a votar que no per una senzilla raó, 
perquè primer estem en defensa de les famílies i després estem en defensa de les 
treballadores. No se pot fer a les treballadores el que va a passar i és que les despatxen, 
després de tot el que ha fet durant mesos sense cobrar, prestant un servici de qualitat, prestant 
un servici més enllà de les seues funcions, no ho puguem pagar així. Però és que damunt 
estem a favor de la defensa de les famílies, les famílies usuàries el que necessiten és un horari 
més complet per a fer més efectiva i real la conciliació de la vida familiar i laboral, que el 
calendari s’ajuste al calendari laboral com diuen els estatuts de l’escoleta i al calendari escolar 
per a què les famílies en el mes de juliol, en desembre, també tinguen escoleta pública. És 
necessari que tinguen més i millor servicis, que tinguen més i millor qualitat i que evidentment, 
inclús nosaltres, plantejàvem que donant la gran demanda que tenim en l’escoleta i les famílies 
que s’han quedat fora, doncs inclús perquè no, obrir un altre centre. Perquè estem parlant 
d’una població de 13.000 habitants com és Canals, que tampoc és res de l’altre món, res 
disparatat.  

Però després anem a la proposta, i la proposta se diu una cosa, però la proposta és el 
que és, i la proposta és no sols cedir el servici, sinó cedir l’edifici. Ostres no tenim prou en la 
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cessió de l’edifici i la cessió de terrenys, no ens recordem del camp de futbol d’este poble?, que 
encara estem en una cessió que no hem retornat? És que no aprenem mai? No, no, tenim que 
aprendre un poquet. I es cedeix l’edifici i per tant deixa de ser municipal. I després la proposta 
que nosaltres veiem que no diu res de la qualitat del servici, no diu res de..., no, diu simplement 
que és que ens costa diners, és que l’escoleta ens costa diners. És a dir, a les famílies de 
l’escoleta se li està dient que tenen una escoleta per damunt de les seues possibilitats i que 
ens costa diners. Doncs mire, en l’ajuntament els que ens creiem allò públic i els que defensem 
lo públic sabem que lo públic costa diners. Però no és un problema de diners, perquè si 
aquesta proposta haguera vingut de la dreta, doncs bé podria entendreu, però és que la dreta 
des de l’any noranta huit la mantingut, ostres. És que l’escoleta viu des de l’any noranta huit 
fins ací i ara es vol cedir.  

Els números que es fan en la proposta disculpeu, no me’ls crec, i no me’ls crec per una 
senzilla raó, d’ordre, en qualsevol ajuntament del món mundial els números els fa intervenció, i 
l’informe que tenim ací no el fa intervenció, el fa un altre tècnic. Per tant, els números jo 
disculpeu però no me’ls crec. Però és que no vaig a entrar en els números, és que si es 
gestiona bé estem parlant de 50.000€, ostres, com anem a dir que no tenim 50.000€ per a 
gastar-nos en els famílies de l’escoleta quan acabem de gastar-nos, d’invertir, més d’un milió 
d’euros en la reforma i rehabilitació del Mercat Municipal? Si fa falta diners, no passares, haver 
tret a concurs el contracte de l’aigua i haguérem tingut un milió més. Hagueren demanat les 
subvencions que s’han perdut i que no s’han demanat i tindríem més diners. Haver gestionat. 
Jo crec que perdre els servicis, per molt que vaja a un ens públic com és la Conselleria, no és 
el que deguem de fer front, i per tant nosaltres estarem en contra. Parlant d’externalitzar doncs 
haguera externalitzat altres coses, haguera externalitzat altres coses l’equip de govern per 
exemple, l’haguera externalitzat, fa molt de temps. 

 
La Sra. Alcaldessa indica, per favor cenyeix-te al..., estic farta que faja demagògia i se 

cenyeix vostè a l’escrit. Si segueix així vostè s’acomiadarà d’ací del recinte.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, hi ha una cosa que es diu llibertat d’expressió. 
 
La Sra. Alcaldessa indica, sí, però no faltar al respecte.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, però no he faltat al respecte en ningun moment.  
 
La Sra. Alcaldessa indica, per favor cenyisca i després parlarem de les mil maneres i 

una que constitucionalment ens hagueren pogut anar d’ací, val. Se cenyeix vostè al relat que 
dona gust que sempre que hi ha gent vostè es munta a dalt, seguisca que ho està fent molt bé.  

 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, em cenyeix, no és competència pròpia. L’article 25 de 

la Llei de Base de Règim Local. No vaig a fer ací un debat que juristes hi ha a la taula, però és 
que l’article 25 en un poble com Canals, poc més que ens deixaria tindre la policia, 
l’enllumenament públic i la neteja de carrers. Per tant, tot el demés no es podria fer, es fa?, per 
suposat, el vuitanta per cent dels servicis que prestem són impropis, no són propis. Per tant, no 
hi ha per on agafar la proposta, si s’haguera fet en un altre sentit nosaltres inclús l’haguérem 
estudiat, però perdre l’edifici, el terreny i el servici, davant d’aquesta situació i amb aquest 
informe, la veritat és que el nostre vot ja hem dit que serà contrari.  

I l‘últim, em calle, jo els demanaria una cosa, queda molt poc per a les eleccions, queda 
molt poc per a que aquest consistori se’n vaja. Jo pense que és una decisió prou important la 
cessió d’un edifici i de la cessió d’un servici, valdria la pena a la millor que la pròxima 
legislatura, en nous regidors, nou govern, doncs preguera aquesta decisió.  

 
El Sr. Pérez Garcia indica, bona nit a tots i totes, jo vaig a ser més breu. Jo crec que al 

final, modalitats de gestions dels serveis que un ajuntament pot prestar principalment hi ha tres: 
la privada, la pública municipal, i en este cas la pública prestada per un altre ens que és 
supramunicipal.  

Com bé diu el meu company, jo crec que hi ha molts servicis en aquest ajuntament que 
s’estan prestant de mil i una forma, servicis que s’han tret a licitació o adjudicació a una 
empresa privada, servicis que estan gestionant de forma municipal , i no sé,  sí la recaptació 
per exemple d’algun tribut que s’està portant per part d’un ens supramunicipal. Jo crec que 
qualsevol de les tres opcions ben gestionada, pot ser una bona solució, no crec o no deguem 
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estar en contra de privatitzar o traure a part privada certs servicis de l’ajuntament, si estan ben 
gestionats per nosaltres serà una opció bona. Podem gestionar els serveis municipalment per 
part de l’ajuntament, si se fa ben fet també estarem a favor d’eixa opció. I per últim, està l’opció 
de portar  a un ens supramunicipal. Jo crec que al final ací el que s’ha triat és el més còmode, 
és a dir, hem vist que la gestió privada, l’empresa que la va agafar no va fer bé el seu treball, 
teníem ahí un problema, van dir a mode interí ho portem nosaltres, com hem vist que això és 
molta tasca, molta faena i també molt de treball, doncs al final el més còmode, ho deleguem a 
un ens supramunicipal, a la Conselleria, i “hoy paz y mañana guerra”.  

Jo crec que al final, com bé ha dit el meu company, crec que ací no estem per a traure 
números, si traguérem números possiblement tancaríem el pavelló, tancaríem el poliesportiu, 
tancaríem serveis de benestar social, tancaríem escoles... Pràcticament en un ajuntament ho 
tancaríem tot, perquè no hi ha un servici en un ajuntament que siga beneficiós econòmicament 
parlant per  a l’ajuntament. Però més enllà de la part econòmica està el servei que es presta als 
nostres veïns i veïnes i, per tant, nosaltres creguem que això no té preu. Per tant creguem que 
allò principal ha de ser el servei que es done i un servei quan es presta municipalment és el 
nostre municipi, és el nostre plenari, el nostre ajuntament, el nostre equip de govern el que pren 
les decisions, i les deu de prendre pensant en el millor dels nostres veïns i veïnes. Per tant, 
creiem que anant-nos-en a la zona de confort o a la part més còmoda de dir ho traguem i ens 
despreocupem i ens llevem un problema de damunt, creguem que no és la millor solució.  

Per tant, novament, jo crec que ho ha puntualitzat molt bé Toni, jo crec que és una 
decisió molt important, estem pràcticament a tres mesos d’eleccions, creiem que tampoc és 
moment de prendre este tipus de decisions i, per tant, el nostre vot serà en contra a aquesta 
proposta.  

 
El Sr. Alventosa Paz manifesta, bona nit a totes i tots, gràcies a la gent que està 

veient-nos en el canal de youtube de l’ajuntament de Canals i gràcies a la gent que ens escolta 
a la ràdio i a la gent que haja vingut hui ací al plenari a poder assistir en directe del mateix.  

Bé, a veure, és que ací clar se parlen tantes coses i se tergiversen altres i clar al final 
també costa un poc explicar com està el tema. Vull dir sobretot Toni em fa gràcia que sigues 
del Partit Socialista i que dubtes de la gestió que un govern del botànic està fent d’allò públic. 
Més que res perquè l’escoleta serà pública, l’escoleta serà gratuïta per a les cent deu famílies, 
sí que es de veres que la Conselleria d’Educació òbviament no la té el Partit Socialista, tal 
vegada per això vostè li  tinga un poquet de por o de mos, però bé, ahí està, ningú dubta per 
exemple en aquest sentit de municipalitzar un cole públic, els coles depenen de la Conselleria i 
ningú dubta de la qualitat educativa que ofereix el Calixte III, per exemple el Vicent Rius o José 
Mollà al nostre municipi, ningú ho ha estat dubtant, i ningú ho ha posat en dubte en cap 
moment.  

Aleshores, l’escoleta passarà el mateix, si se la queda la Generalitat oferint un servici 
de qualitat o oferint un servici que cada dimarts i cada dijous hi haurà adjudicacions contínues 
si hi ha algun personal que s’agafa la baixa d’aquesta escoleta i s’ha d’emplaçar al personal en 
tot moment. En canvi, sabeu que si la gestió és municipal hi ha que preparar unes borses i 
quan eixes borses caduquen hi ha que tornar a traure-les.  

Després, està parlant-se també del que ve sent un poc les treballadores i òbviament si 
el servei se municipalitza o se’l queda l’ajuntament en aquest sentit, en un termini màxim de 
tres anys eixes places hi ha que traure-les a concurs i a oposició per a què eixes persones 
puguen opositar i una de dos o se la queden o se’n anirien també.  Aleshores estem ara 
mateixa en un punt concret. Clar, dir que l’empresa en la que estava era per culpa nostra, la 
que no ha pagat les nòmines de les treballadores, continue dient, tergiversar certes paraules 
que no són així. Vull dir, nosaltres des del primer moment que comencen a haver impagaments 
amb l’empresa, ens posem en contacte en l’empresa a veure que està passant i per a 
pressionar per a que pague.  

Com bé saps el contracte marca que fins  a que no hi haja un impagament de tres 
mesos l’ajuntament no pot rescatar el servei. Només en eixe moment, se pot fer el rescat i quan 
va a passar, este govern, responsable d’eixa gestió, va rescatar el servei. I ho saps i saps que 
és així, perquè no van passar, quan va tindre tres mesos d’impagament, quan va tindre tres 
mesos, quan va tindre tres mesos d’impagament Toni, no tergiverses les paraules, pots pagar 
un mes, pots no pagar un mes, pots pagar, no pots pagar dos mesos i pagar quinze dies, fins a 
que no complisques un termini de  tres mesos sense pagar no se pot rescatar el servei. I és així 
per contracte, vullgues tu o no vullgues, o vullgues pensar que no és així, però és així i en el 
moment que van haver tres mesos d’impagament se va rescatar l’escoleta i és així. Per tant, no 
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estem dubtant i jo crec que des dels governs d’esquerres que defensem el servei públic, no 
estem dubtant que la Generalitat en aquest sentit done un servei de qualitat i no sols això, que 
done un servei gratuït a totes les famílies que porten allí els xiquets, gratuït, que ara mateixa 
saps que no ho és.  

Aleshores ens plantegem en eixe moment què fem, aleshores si ens ofereixen un 
servei gratuït per a la ciutadania i per a eixes cent deu famílies que va a portar als xiquets ahí i 
que és públic i que és de qualitat, jo crec que no hi ha dubte en eixe sentit. Ara, si vulgueu dir o 
inventar-se altres coses doncs se pot, no passa res. I pel que fa a l’horari Isabel ho ha explicat 
perfectament, en les escoles municipals se fan les activitats extraescolars, no hi ha ningun 
problema, i continuen fent-se, se fan matineres, el menjador, que apart tenim ja en totes una 
altra gestió que s’ha fet i bé també, doncs això, al final crec que dir que fem es fa malament, 
doncs sí pot ser un bon discurs però bé, porteu així des del 2019 i la cosa ha continuat. Han 
eixit moltes coses, s’han fet moltes coses, que ha sigut dels pobles que, malgrat veure que no 
t’alegres molt que els venedors i venedores del mercat tinguen un espai de qualitat ara mateix 
per a poder vendre eixos productes i de proximitat doncs, hem segut dels pobles que ha rebut 
una ajuda europea i que la tenim, vull dir, i uns fons que damunt a part que la dreta també s’ha 
unit a tirar-li pedres al teulat dient que si Brussel·les venia a Espanya a pegar-li un tiró d’orelles 
perquè les ajudes no havien arribat quan tenien que haver arribat i al final el tiró d’orelles ha 
sigut molt menys del que esperaven i simplement sí han afirmat que hi ha massa retrasos en 
algunes, però que les ajudes estan arribant i no hi ha cap incompatibilitat.  Aleshores deuríem 
agrair també que Canals i gràcies a la gestió que s’haja pogut fer ha tingut una ajuda d’este 
sentit.  

Dit això, crec que estem oferint un servei públic, estem oferint un servei de qualitat, 
estem oferint un servei a cost zero per a les famílies que van ahí a portar els xiquets i el qual jo 
no dubte que la Generalitat, des de la Conselleria d’Educació, oferisca un bon servei per a totes 
les famílies del nostre municipi. Gràcies.  

 
La Sra. Real Fayos indica, volia aclarir perquè ell ha mesclat molts temes, moltes 

cosetes. Jo dir que nosaltres fins el minut u que tenim l’escoleta o almenys estiguem 
gestionant-la tenen escoleta de Pasqua, escoleta d’estiu, escoleta de Nadal... En ningun 
moment hem deixat d’oferir cap servei, al revés i em sembla un poc estrany que gent de la 
corporació que porta ací molts anys no sàpiga que per a gestionar una escoleta municipal 
necessitem una consignació pressupostària que a data d’avui pot ser que sí, pot ser que no.  

Quan diu que 50.000€ no té, no, no diga que no tenim 50.000€, sembla que és una 
quantitat ridícula, que ja portem dèficits però no que no tenim 50.00€ això així no és. I una  altra 
de les coses seria que, hui per hui paga 100€ de menjador tots els xiquets, podrien demanar 
una beca inclús alguns anar a menjar gratis. I altres a la millor pagarien el que els tocara 
segons la renta, és un altre pas positiu per a que les famílies a dia de hui tinguen millor qualitat, 
és l’únic que vull puntualitzar.  

 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, confie plenament en el botànic, però és que el botànic 

per desgràcia no podem firmar-lo de forma indefinida, pot ser que el botànic, acabe i per tant 
tenim que ser previsors. Però és que crec sobretot en el municipalisme i crec que la gestió 
municipal és sempre millor, més propera i més adaptable al nostre municipi. Gratuït,  ara la 
majoria de famílies tenen el “bono”, tenen bonificat la quota per tant, gratuït, doncs anem a fer-
ho gratuït. Canals no té un euro de deute, en lloc de destinar a determinades despeses podem 
apostar com fan molts pobles per fer gratuït sencer la nostra escoleta, que siga nostra.  

El tema dels treballadors per suposat que té que passar un procés però sempre en la 
nostra escoleta. I en les extraescolars, la pregunta és si anem a  pagar les extraescolars quan 
la Conselleria assumisca el servici, continuaré tenint una despesa, una despesa que és 
inversió, que és inversió, perquè pense que invertir en l’educació dels nostres menuts sempre 
és inversió. Per tant no és cost zero. I per suposat, un equip de govern que fa, que en tota la 
legislatura no ha pogut aprovar un pressupost, pues bé. De totes maneres, crec que les 
postures estan molt ben definides, cedir i no vull que s’oblide, no vull que s’oblide, cedim també 
l’espai, cedim l’edifici, cedim tot i ja tenim algun exemple que no ha vingut  massa bé.  

Per tant, la nostra postura ha sigut molt clara, no vulguem canviar ni modificar ni 
enredar, simplement volíem aclarir que l’estudi que se fa és un estudi econòmic en el que no 
estem gens d’acord.  
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El Sr. López Trigueros indica, la pregunta es, si no se hace cargo la Consellería, eso 
significa que la escoleta cierra? 

 
La Sra. Bononad Martínez manifiesta, yo lo pregunté en la comisión y nos 

comentaron eso, que sino no se podían hacer cargo y se tenía que, si no lo cogía la 
Conselleria, cerrar, porque el ayuntamiento no puede hacerse cargo de las deudas y de lo que 
se debe.  

La Sra. Alcaldessa exposa, que era deficitari sí, que és deficitari sí.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, però per a tancar-se l’escoleta si no s’uneix la 

Conselleria?  
 
La Sra. Alcaldessa indica, anem a veure, s’està estudiant. Val, per favor, concloc jo, 

per favor, asserenem-nos, parlem, en tranquil·litat, val? Disculpeu-me sí és que me, però anem 
a cenyir-nos i les qüestions personals les deixem de banda. No, no la teua i la vostra 
intervenció. No estoy hablando con ellos, amb vosaltres no. Estic fent el meu parlament 
respecteu-me. A veure i m’agrada parlar també perquè bé en este cas m’he involucrat. També 
em fa vostè gràcia quan diu que s’havia de municipalitzar, també va formar part igual que jo en 
un govern en el que es va dur a terme un contracte privat i ací es va votar en plenari. Aleshores 
que és que, ara sí, ara m’interessa, blanc, negre, negre, blanc, no, jo crec que no hem de 
perdre la directiu. Evidentment clar, vam rescatar a estes xiques per suposat, i no era un 
problema nostre i el vam assumir i crec que vam donar una solució. Nostre del nostre, de la 
nostra legislatura no.  

 
El Sr. Pérez García indica, i de qui era el problema?. 
 
La Sra. Alcaldessa indica, sí, sí clar, per suposat, per suposat, clar, no, no, no. Anem 

a veure, jo era la regidora d’Educació? Val, bé, perfecte. I ací es va votar i es va votar que el 
contracte fora privat, en totes les de la llei. Passa esta situació i li es dona una solució, el 
rescat, informe a les xiques que el rescat era provisional, i que volien caminar cap a un 
ensenyament públic. Públic hi ha dos maneres, comencem a investigar i a treballar per a fer 
números per a una municipalització evidentment, deficitària s’ha de muntar el preu per xiquet o 
xiqueta, s’ha de dotar de més personal, els mateixos tècnics de la casa ens diuen, açò és 
complicat, no obstant això i s’obri el camí de l’opció de la Generalitat, que el que vol fer és 
adquirir totes  les escoletes de tots els municipis i que per cert que hi ha una població propera a 
la nostra on també està el Grup Socialista en el govern i que està interessada ja en què cara a 
l’any que ve també en que puga adquirir-la la Conselleria.  

El primer que fem és, que va a passar en les xiques?, clar que sí per suposat, per 
suposat, i barallem les possibilitats i conforme també els vam explicar a elles quan van vindre 
les tres opcions, la de una adquisició de manera, d’una empresa privada pot agafar-les o no, la 
de que puguen estar en l’ajuntament han de passar per un concurs oposició com passen tots i 
totes, no dubte de la seua professionalitat ni molt menys i després, preguntem en Conselleria, 
però és que esta setmana hem tornat a preguntar en Conselleria si cabia la possibilitat d’alguna 
manera de que les pogueren subrogar, i hem van dir que no poden tindre personal laboral, que 
el que tenen és personal funcionari de carrera. Evidentment per suposat, nosaltres és que som 
persones humanes també, però hem d’intentar donar un servei de qualitat i en este cas públic i 
gratuït. En ningun moment jo pose en dubte també l’ensenyament de les escoles públiques que 
tenim al poble estan funcionant molt bé i són de Conselleria. I ja et dic que Conselleria si no 
canvia, si no canvia com vostè ha dit que pot ser, estem en unes eleccions, es vol caminar cap 
a eixa educació dels primers anys també que l’adquirisca Conselleria.  

Per tant, doncs no sé sí, ací evidentment ací s’han parlat de moltíssimes coses, 
moltes, jo crec que demagògia evidentment aprofitant el moment i el sentit, però no sé ho hem 
intentat tot. Hem estat al costat d’elles quan la situació s’ha posat molt agra i jo crec que ens 
hem implicat, que ens haguera agradat per suposat, i qui diga el contrari, clar que ens haguera 
agradat, de vegades hi ha que prendre decisions i sí malgrat que els números no són 
importants, sí són importants també i si es feren gratuïts tots els serveis que ens agradaria el 
de l’aigua també, és complicat, ens agradaria moltíssim però crec que són utopies i nosaltres 
estem ací per a gestionar el que tenim, malgrat que vostè diga no sabem gestionar. Aleshores, 
anem a passar  a la votació val, jo crec que les postures ja estan clares i anem a passar a la 
votació i ja està. 
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El Sr. Pérez Mollá manifesta, yo quisiera preguntar una cosa, ¿la decisión de si se 
cierra es porque no hay presupuesto para mantenerla, la escoleta? Porque a ver si cuando se 
saca un presupuesto para licitarlo son 150.000€ por ejemplo, esos 150.000€ se supone que el 
ayuntamiento los puede asumir para continuar con la escoleta, digo yo.  

 
El Sr. Alventosa Paz inidca, si vols Hilzonde explique el que crec que s’està posant 

damunt de la taula i si veus que no ho he explicat bé acabes de matisar no tinc cap problema. 
A veure, crec que el que s’està posant damunt de la taula i ho ha explicat Mai, ens trobem en la 
situació de que tenim un servei rescatat perquè com sabeu era d’una empresa, hi ha tres 
opcions: una, una vegada acabe eixe contracte rescatat tornar a licitar i igual i que una altra 
empresa se’l quede, dos, anar a la municipalització del servei el qual fa que haja d’haver un 
informe dels departaments econòmics de l’ajuntament que diga que és viable eixa 
municipalització del servei eixe, assumir a eixe personal que ara mateix no està en plantilla en 
l’ajuntament, i ahí és o ha vingut el problema i l’altra opció és la gestió pública a través de la 
Generalitat. La segona, que és municipalització, amb eixe informe del departament de gestió 
econòmica de l’ajuntament no el veu o el veu poc viable en eixe sentit aleshores clar, complica 
molt més la gestió, com sabeu el temps passa el curs s’acaba i en s setembre ha de començar. 
Aleshores, ahí està el plantejament de saber si anem a poder portar endavant el servei o no 
perquè s’ha de fer uns números s’ha de calcular tot i des del primer moment quan hem mirat 
eixa opció s’han posat moltes pegues i s’està complicant moltíssim eixa gestió, i més quan 
tenim una gestió de la Generalitat Valenciana que és gratuïta i pública i per a totes les famílies 
cost zero.  

Aleshores creguem que és la millor opció en eixe aspecte i més quan es veuen 
problemes en les altres dos, però el problema que ho gestione una empresa privada ja hem vist 
quin ha sigut, quan l’empresa privada no ha volgut o ha deixat de pagar a les treballadores, les 
ha deixat de pagar, i fins als tres mesos que marca el contracte no les hem pogut rescatar. I 
l’altra és que necessitem una viabilitat econòmica que ens hauran de donar els números que 
tenim a l’ajuntament i, òbviament, estem parlant que eixos números van a ser deficitaris i que 
haurem de remetre als pares i mares una quota per a que els seus xiquets s’eduquen. D’esta 
manera, els pares i mares que porten als xiquets i a les xiquetes allí, serà totalment gratuïta, i 
ahí està crec que els malentesos que hem tingut i que hem plantejat ací, crec que és això.   

 
El Sr. Pérez García manifesta,  (intervenció que no s’escolta en la gravació). 
 
La Sra. Alcaldessa indica, anem a veure s’està açò desvirtuant molt, per favor, no, 

s’està parlant, per favor, seguim una altra vegada, per favor, val. Val, Toni per favor i jo 
pregunte en la comissió no vau tindre temps de preguntar totes estes qüestions?  Per què pel 
que tinc entès va anar molt bé.  

 
El Sr. Pérez García manifesta,  que no tinc perquè  parlar en la Comissió que, a més, 

no es pública. Jo parle en el Ple que es públic i tothom pot escoltar el que dic. 
 
La Sra. Alcaldessa indica, que s’utilitza la demagògia per una altra cosa val. Es que 

es va tindre una reunió en la junta també de portaveus i no va haver ningun problema, val.  
 
El Sr. Pérez García exposa, ho dic ací que és públic, ho dic ací que és públic. 
 
La Sra. Alcaldessa indica, tots els dubtes que es genera, perquè pareix ser que 

també tens dubtes, perquè no els solventeu allí? 
 
El Sr. Pérez García manifesta,  (part de la intervenció que no s’escolta en la 

gravació). Altres servicis que ací no es paguen, també se pot no pagar l’escoleta municipal. No, 
estem condicionant a que l’única forma de que el servici siga públic de qualitat i gratuït és la 
generalitat i això és mentira.  

 
La Sra. Badia Ferri indica, jo crec que quan un servei és deficitari corre el perill de 

que un altre govern que no crega en una educació pública torne a licitar-ho a una empresa 
privada i que la gestió torne a ser privada i que ens tornem a veure les persones que vinguen 
darrere de nosaltres ens tornen a veure en el problema en el que s’ha vist l’escoleta en els 
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últims anys. En un problema d’una gestió privada, pèssima en el que una altra vegada 
l’ajuntament es tinga que fer càrrec, això passa quan algo sí és deficitari.  

Nosaltres a la millor sí que optaríem per a que siga de qualitat i pública, però algú 
vindrà darrere de nosaltres que no ho farà i una altra vegada ho licitarà a una empresa privada i 
tindrem una empresa de gestió privada en l’escoleta. Nosaltres volem blindar el servei i que 
siga de qualitat públic per a sempre i sobretot també gratuït per a les cent deu famílies que a 
hores d’ara paguen i que a més paguen menjador. Torne a repetir en una escoleta pública de 
Conselleria també podria ser que el menjador fora gratuït per als usuaris o que tingueren una 
beca que a la millor pagaren dos euros per començar al dia. No perdem un poc la visió de 
perquè estem fent açò, perquè s’han dit autèntiques barbaritats, per això que soc un govern 
d’esquerres crec al cent per cent en un servei públic i de qualitat per això vaig a fer tot el que 
estiga en les meues mans en blindar eixe servei per a sempre.   

  
El Sr. Orea Pedraza manifesta, no, no, no, no fa falta tindre por, no fa falta tindre 

por... 
 
La Sra. Alcaldessa indica, res anem ja a acabar, açò crec que ja estan les coses 

clares per favor.  
 
El Sr. Orea Pedraza exposa, una intervenció més Sra. Alcaldessa, una intervenció 

més i em calle. Gràcies, en un minut em sobra. 
 
La Sra. Alcaldessa indica, un minut per a que després no diga. 
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, gràcies, en un minut em sobra. Primer, el mantra de 

públic, de qualitat i gratuït ja ho és. 
 
La Sra. Real Fayos indica, no ho és.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, ja és, per tant, no tinguem eixe mantra que les 

famílies s’ho creuran i no és veritat. Després, no fa falta fer por a la gent de que vinga un 
govern de dretes si esteu canviant, vosaltres esteu canviant el este. Després, i em calle de 
veritat, deficitari, la piscina coberta que va fer el PP i que mai ha sigut, mai ha sigut, rentable. I 
s’ha tancat? No, la gent paga la quota que tindria que pagar? No.  

 
La Sra. Alcaldessa indica, val, el minut ja està val? Ja crec que ha estat tot clar i ja 

estan totes les postures clares i anem a passar a la votació primer de l’esmena, val? 
 

. . . 
 
La Sra. Alcaldessa explica l’esmena que es reprodueix a continuació: 
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Seguidament la Presidenta sotmet a votació l’esmena, donant el següent resultat: 

Vots a favor: 7, corresponents als Srs./Sres. Mª José Castells Villalta,  D. Miguel Ángel 
Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, Dª Maria Carmen Brú García i Dª Isabel Arnau Chover 
(del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real 
Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en contra: 10, corresponents als 
Srs./Sres D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes 
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Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. 
Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup 
Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita) i Javier Pérez 
Molla (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 
 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple no aprova l’esmena i així ho proclama la Presidenta. 
 

. . . 
 
El Secretari adverteix que la proposta dictaminada, i no esmenada, al·ludeix en el 

dispositiu tercer a la posada a disposició d’un edifici i solar. La cessió a un tercer de la titularitat 
i/o ús dels béns immobles municipals requereix la tramitació de previ expedient patrimonial, 
sense que conste referència a aquest en la proposta d'acord. 

 
Seguidament la Presidenta sotmet a votació la proposta dictaminada, donant el 

següent resultat: Vots a favor: 7, corresponents als Srs./Sres. Mª José Castells Villalta,  D. 
Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, Dª Maria Carmen Brú García i Dª Isabel 
Arnau Chover (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. 
Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en contra: 10, 
corresponents als Srs./Sres D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª 
Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup 
Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés Mª Poveda Mira i D. Adrià 
Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora 
no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 
 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple no aprova la proposta i així ho proclama la Presidenta. 
 
 

La Sra. Alcaldessa indica, doncs ja donem per conclòs el plenari, no s’aprova la 
proposta. Intentarem solucionar el millor possible esta situació i cadascú que siga responsable 
del vot que ha fet. Bona nit.   
 

  
 I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió 
essent les vint hores i quaranta-quatre minuts (20:44) del dia vint-i-tres de febrer de dos 
mil vint-i-tres. 
 
 

Signen electrònicament l’esborrany de l’Acta de la sessió 
 

  La Presidenta       El Secretari 
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